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دبیر سرویس فرهنگ و هنر: سعیدرضا امیرآبادی                                                                                                     طراح و صفحه آرا: مریم نوذری  

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس:

نسل ها مدیون فرهنگوران هستند

حمید رضا قانعی، دبیر شــورای فرهنگ عمومی فارس شهرستان 

اســتهبان را سرشار از انسان های فرهیخته و اهالی علم و فرهنگ 

دانست و گفت: شاید بشود همایش های آستان جانان را بیش از 

این ها ادامه داد. مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان فارس 

در دومین همایش آستان جانان که در شهرستان اســتهبان برگزار 

می گردید، ضمن گرامیداشــت مقام ادبی شاعر پرآوازه این دیار 

علی حکمت، اشعار وی را بخشی از حافظه فولکلور و موسیقایی 

نسل گذشته این شــهر دانســت و اشاره کرد که نسل جدید مدیون 

خدمات فرهنگی امثال اســتاد حکمت اســت. قانعی در بخش دیگری 

از صحبت های خود پنج دهه فعالیت مطبوعاتی محمد عسلی را 

ارج نهاد و پایمردی وی را در عرصه نشریات و مطبوعات استان 

با توجه به شرایط سخت کاغذ و تیراژ مطبوعات ســتودنی دانست.

دبیر شــورای فرهنگ عمومی فارس با اشاره به شناخت خود از 

شخصیت محمد جواد اسلامی در مقام فرماندار و فرماندهی سپاه، 

جایگاه ایشان را در عرصه پژوهشگری و نویسندگی نیز بسیار 

ممتــاز  برشــمرد و  بــه مطالعــه کتاب )شــهید رابع عالم مشروطه 

خواه( از این نویسنده اشاره کرد و اذعان داشت که ان شاالله به 

زودی تفاهم نامه ساخت مستند سینمایی این عالم مبارز در 

دســتور کار قرار خواهد گرفت. حمید رضا قانعی در بخــش دیگری 

از مراسم، آیین قدردانی و پاسداشت را از خصیصه های ذاتی مردم 

دیار قرآنی اســتهبان برشمرد و آرزو کرد که این فرهنگ بیش از 

گذشــته مورد توجه مسئولین و نسل جوان قرار گیرد. آستان جانان 

مجموعه همایش هایی است که با حمایت اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اســلامی فارس و به سبب گرامیداشت شخصیت ها و مفاخر فرهنگی 

و ادبی اســتان فارس برگزار می گردد. این همایش به اســتاد علی 

حکمت شاعر و پژوهشگر فرهنگ عامه، محمد عسلی روزنامه نگار 

پیشکســوت، محمد جواد اسلامی نویســنده و پژوهشگر استهبان 

اختصاص داشت.

کارگاه آموزشی محمود کلاری 
برگزار شد

محمود کلاری در آخرین روز جشنواره بین المللی فیلم شهر در 

یک کارگاه آموزشی درباره نادرستی استفاده از واژه »فیلم بردار« 

برای کاری که در حرفه او انجام می شــود، صحبت کرد. به گزارش 

ایســنا، کارگاه آموزشــی محمود کلاری، فیلم بردار قدیمی و 

حرفه ای کشور شامگاه گذشته ۳0 تیرماه در پردیس سینمایی 

ملت برگزار شــد و کلاری ضمن توضیح اینکه فیلم بــرداری تا حد 

زیادی با فهم و درک فرد از زیبایی شناسی ارتباط دارد، گفت: 

»الفبای ورود به عرصه های تجســمی، ســینما و تئاتر، ساختار ذهنی 

آماده و نگاه زیباشناسانه است و وقتی فرد چنین نگاهی داشته 

باشــد نمی تواند به هر چیزی رضایت دهد و تا زمانی که حس 

زیبایی شناختی اش راضی نشود تلاش برای تصویربرداری بهتر 

را متوقــف نمی کند.«کلاری با بیان اینکه »فیلم بــردار« اصطلاح 

چندان درستی برای کاری که او انجام می دهد نیست، اظهار کرد: 

»در ســینمای جهان از این جهت که از دستگاه سینماتوگراف برای 

ثبت تصاویر استفاده می شود، برای کســی که این تصاویر را ثبت 

می کند از اصطلاح »سینماتوگرافر« استفاده می شــود، اما از آنجا 

که در گذشته اصطلاح عکس برداری را در ایران داشــتیم، وقتی 

ثبت فیلم و تصاویر متحرک هم آمد، از همان فعل »برداشــن« 

و اصطلاح »فیلم برداری« اســتفاده شد. با این حال نزدیک ترین 

اصطلاحی که در فارسی برای یک ســینماتوگرافر استفاده می شود 

اصطلاح »سینماپرداز« است.« او با بیان اینکه خیلی از حرفه ها در 

سینما نقشی را که یک سینماتوگرافر در تولید نهایی ایفا می کند، 

ندارند، عنوان کرد: »وقتی ســینما به وجود آمد سینماتوگرافی هم 

به وجود آمد. در سینما به شکل نانوشته یک سری مسئولیت ها 

به عهده سینماتوگرافر است. یک ســینماتوگرافر یا سینماپرداز باید 

ساختار فیلم را شکل دهد، به فرم فیلم شکل دهد و مسائل فنی 

فیلم را رعایت کند. همچنین یک سینماپرداز باید مراقب مواردی 

مثل خط و جهت و نگاه هم باشــد.«کلاری اضافه کرد: »این 

وظیفه دشــوار از زمانی آمده است که هنوز تکنولوژی دیجیتال 

نیامده بود و فقط فیلم بردار بود که حین کار می توانست تصاویر 

درحال ثبت را ببیند، درنتیجه حتی کارگردان باید به او اعتماد 

می کرد. بنابراین ســینماپرداز کسی است که شغلش فیلم برداری 

اســت، اما کنشش فراتر از این هاست. سینماپرداز کسی است که 

بــه خلق فضای فیلم کمک می کند و همان طور کــه در ابتدای 

بحث اشاره کردم، این از درک و فهم زیبایی می آید.« او یادآوری 

کرد: »ممکن است فضا و تصاویر خیلی هم زیبا نباشند اما یک 

سینماپرداز حرفه ای در همان فضا می تواند شاهکار خلق کند. 

حتی ممکن است کسی وسیله ای جز موبایل دردسترس نداشته 

باشد اما اگر درک زیبایی شناختی داشته باشد می تواند تصاویر 

را به گونه ای ثبت کند که در محصول نهایی نــگاه و ســلیقه کاملًا 

محسوس باشد.«

»بغضی در نقاب« در شیراز 
رونمایی شد

همزمان با چهلمین سالگرد شهادت شــهید عباس دوران از کتاب 

نمایشنامه »بغضی در نقاب« در شیراز رونمایی شد. به گزارش 

ایکنا از فارس، همزمان با فرا رسیدن چهلمین سالگرد شهادت 

شــهید عباس دوران، مراسم رونمایی از کتاب نمایشــنامه »بغضی 

در نقاب« شامگاه پنجشنبه، ۳0 تیرماه در شیراز برگزار شد. این 

کتاب با حضور فرهیختگان، هنرمندان، ادیبان، جمعی از جامعه 

معلولان شــیراز، اصحاب رسانه، مسئولان فرهنگی هنری اســتان و 

علاقه مندان عرصه هنر و ادبیات در سالن ره آوین فرهنگ سرای 

رسانه رونمایی شد. در ابتدای این مراســم بهرام میرزایی، نویسنده 

کتاب »بغضی در نقاب« به عنوان نماینده گروه مهنا گفت: 

آفرینش انسان همواره با سختی همراه بوده است و باید با این 

سختی ها جنگید تا ثابت شود که ما انسانیم و صاحب اراده. در 

ادامه به مناســبت چهلمین سالگرد شهید دوران، کلیپی از نمایش 

مهنا که به زندگی سراسر افتخار شــهید دوران می پردازد، پخش 

و یاد و خاطره بزرگ مرد دیار فارس گرامی داشــته شد. تجلیل 

از سیاوش صفری نژاد و شمس الافاق شــفیعی، دو چهره نمایشی 

اســتان فارس ادامه بخش این مراسم بود و در پایان نیز با پخش 

کلیپی از نمایش های بغض شیرین و نقاب، جشن امضای پوستر 

جلد کتاب بغضی در نقاب به امضای حاضران رسید.

»مستوران« به پایان رسید
فصل اول سریال »مستوران« به کارگردانی سید جمال حاتمی 

و مسعود آب پرور به پایان رســید و قرار است فصل دوم آن 

نیز ساخته شود. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، با پخش 

بیست وششمین قسمت سریال »مستوران« در شبکه یک، 

پرونده فصل اول این سریال بسته می شــود. طبق اعلام بازیگران 

و سازندگان، »مستوران« فصل دوم هم دارد اما هنوز تولید نشده 

است.»مستوران« به کارگردانی سید جمال حاتمی و مسعود 

آب پرور و تهیه کنندگی عطا پناهی، محصول ســازمان هنری 

رســانه ای اوج است که از دوم تیر روی آنتن رفت. فائزه یارمحمدی 

و یزدان کاظمی فیلم نامه این سریال را بر اساس کتاب 

»مســتوران« اثر محمد حنیف نوشته اند و داستان آن برگرفته 

از حکایت های کهن ایرانی مبتنی بر مؤلفه های اســلامی اســت.

حمیدرضا آذرنگ، نازنین فراهانی، رؤیا میرعلمی، بیژن بنفشه 

خواه، الهام جعفرنژاد، عیسی یوسفی پور، رابعه اسکویی، صفا 

آقاجانی، مزدک رســتمی، رسول نقوی، حامد محمودی، یدالله 

شــادمانی، جواد انصافی، قربان نجفی، محمد اشکانفر، حمیدرضا 

معدنکن، الهه خادمی، عبدالرضا نصاری، ناصر علی پاشا و علی 

دهکردی از جمله بازیگران فصل نخست »مستوران« هستند.

مرگ مشکوک بازیگر ۴۴ ساله
شونکا دوکوره بازیگر فیلم سینمایی »الویس« در ســن 44 

سالگی از دنیا رفت. به گزارش مهر، پیکر بی جان شونکا 

دوکوره در حالی پیدا شــد که از اکران فیلم »الویس« ســاخته 

باز لورمن مدت زیادی نمی گذرد و وی در ایــن فیلم توجه 

زیادی را به خود جلب کرده بود. شونکا دوکوره خواننده و 

بازیگر در فیلم »الویس« در نقش بیگ ماما تورنتون بازی 

کرده بود. پیکر بی جان وی در آپارتمانش در نشویل پیدا شد. 

برمبنای توییتی که پلیس نشویل منتشر کرده هیچ شواهد 

غیرعادی در مرگ او در منزل دیده نشــده است. او با دو 

فرزندش زندگی می کرد و یکی از این دو بچه جسد مادرش 

را پیدا کرد و برای گرفن کمک به سراغ همسایه رفت. هر 

چند هنوز دلیل فوت او اعلام نشده اما دلایل پزشــکی محتمل 

است. دوکوره با بازی در فیلم »الویس« در نقش »بیگ ماما« 

خواننده سرشناس سبک»آر اند بی« در دهه 1۹50 ظاهر شد 

که بعد توســط الویس پریسلی به شهرت بیشتری هم رسید. 

بازی در »الویس« اولین بازی مهم دوکوره بود و با صدای وی 

ترانه فیلم ضبط شده بود. این بازیگر در رشته تئاتر تحصیل 

کرده بود و قصد داشــت اولین آلبوم ترانه هایش را به زودی 

منتشر کند.

بازیگر »مانی هیست« برای پارامونت 
بازی می کند

بازیگر آرژانتینی سریال »مانی هیســت« یا »سرقت پول« در 

نقش اصلی فیلمی برای پارامونت جلوی دوربین می رود. به 

گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از ورایتی، رودریگــو دلا سرنا 

بازیگر آرژانتینی در جدیدترین فیلم پارامونت در نقــش اصلی 

ظاهر می شــود. این فیلم با عنوان »جهش بابا« بر مبنای 

خاطرات مارتین سیواک نویســنده-روزنامه نگار آرژانتینی 

ساخته می شود. دانیلا گوگی که از نویسندگان فیلم نامه در 

کنار آندرآ گاروتی اســت، کارگردانی فیلم را هم انجــام می دهد. 

فیلم بــرداری این فیلم به زودی در آرژانتین شروع می شــود و 

پارامونت در کنار دو تهیه کننده دیگر از آرژانتین تولید فیلم را 

برعهــده دارند. این فیلم یکی از چندین پــروژه پارامونت پلاس 

در آمریکای لاتین و اســپانیا است و این سرویس استریم قصد 

دارد فیلم های محلی خود را تقویت کند. در حالی که این 

روزها رقابت برای تولید محتوا در میان غول ها در آمریکای 

لاتین داغ شــده، پارامونت پلاس هم ماه پیش اعلام کرد قصد 

دارد تا سال ۲0۲5 بیش از 50 پروژه بین المللی را به مرحله 

تولید برساند. دلا سرنا برای بازی در نقش پالرمو مغز متفکر 

سریال »مانی هیست« شهرت یافته است. وی ســال ۲004 

بازیگر فیلم جاده ای حماسی »خاطرات موتورسیکلت« بر 

مبنای خاطرات ارنستو چه گوارای جوان ساخته والتر سالس 

هم بود که در کنار گائل گارسیا برنال بازی کرده بود. گفته 

شــده فیلم جدید داستانی درباره شجاعت و مهربانی است 

زیــرا بر تلاش یک مرد برای درک پدر پیچیده اش متمرکز 

اســت و دلا سرنا که بازیگر خارق العاده ای اســت، پیچیدگی ها 

و ظرفیت های این شــخصیت را می تواند به شکلی ماهرانه به 

هم ببافد تا این داستان تلخ را تصویر کند. در کتابی که از 

آن اقتباس شده مارتین سیواک سعی دارد با زندگی و مرگ 

پیچیده پدرش کنار بیاید و داستان در پس زمینه بوینوس 

آیــرس در دهه 1۹۸0 رخ می دهد. پدر مارتین -خورخه 

ســیواک- که پس از ســال ها تبعید در دوره دیکتاتوری، اکنون 

به آرژانتین تازه دموکرات شده برگشته در حال یافتن خود 

است و در عین حال باید با حادثه ربوده شدن برادرش روبه رو 

و با رسانه ها هم مواجه شود.

عکس از: علیرضا پرویزی

آرزوهای کودکی

»موزه عروســکی« شــهرک غزالی با بیش از یکصد عروسک خاطره ساز و 

نوستالژیک آماده بهره برداری و نمایش شــده است. به گزارش ایسنا، مهدی 

میرچی ـ مدیر شهرک سینمایی و تلویزیونی غزالی ـ درباره ساخت موزه 

عروســکی در این شهرک گفت: طرح توسعه شهرک غزالی، از اداره کل 

تولید سیما مطرح شد و بر همین اساس، یک کارگروه با همکاری ســازمان 

صداوسیما و شهرک غزالی شکل گرفت. ما می خواستیم اتفاقی بیفتد که 

مردم با عقبه فعالیت های رســانه ملی آشــنا شوند. او خاطرنشان کرد: سازمان 

صداوســیما ظرفیت بسیار دارد. از اکسســوار گرفته تا لباس و چیزهای دیگر، 

یک گنجینه است که در شهرک سامان دهی شده است. ما تصمیم گرفتیم 

عروسک هایی که در سازمان موجود بود را جمع آوری کنیم. به گفته میرچی 

هدف از احداث موزه عروسک این بود که یک عقبه شناسی و هویت شناسی 

برای مخاطب ایجاد و مخاطب با گذشته رسانه ملی آشنا شــود. او ادامه داد: 

می خواســتیم مخاطب ببیند که رسانه ملی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 

چه کاربرد و چه عقبه ای داشــته اســت. علاوه بر این، ما کارهای عروسکی 

که نوستالژیک دهه 60 و ۷0 است را معرفی کردیم. در کنار هر کدام از 

عروســک ها، برنامه سازان، هنرمندان و حتی مدیرانی که در زمان حضور 

عروســک ها در تلویزیون حضور داشــتند را هم معرفی کرده ایم. مدیر شهرک 

سینمایی و تلویزیونی غزالی با بیان اینکه در اصل ساخت موزه ســیما که 

شامل تمام اتفاقات تلویزیون و رسانه ملی می شود، مد نظر تلویزیون و شهرک 

غزالی بوده اســت، در این زمینه توضیح داد: در وهله اول ما وارد بخش کودک 

و نوجوان شدیم و موزه عروسکی را راه اندازی کردیم. بیش از یکصد عروسک 

اصلی را جمع آوری کردیم؛ در این میان برخی از عروسک ها نیاز به تعمیر 

داشــتند. همه این کارها در سخت ترین شرایط کرونا که خیلی  از سازمان ها 

تعطیل بودند، توسط بچه های شهرک با عشق و علاقه انجام شد. این حرکت 

از طرف اداره کل هم حمایت شد و ما در عرض سه ماه موزه ای احداث کردیم 

که بیش از یکصد عروسک شناسنامه دار را شامل می شود. این موزه باز هم 

ظرفیت های توسعه ای دارد و می توان بیشــتر به آن بها داد و وسیع ترش کرد. 

می توانیم از این طریق کارآفرینی کنیم و بخش عروسک ســازی را فعال کنیم، 

می توانیم از این کارها ایده هایی بگیریم. او درباره نخســتین بازگشایی موزه 

عروســکی گفت: در نوروز برای تست موزه عروسکی را بازگشایی کردیم که 

با اســتقبال بی نظیر مردم مواجه شــده و مردم لذت بردند. یک نفر در بخش 

محتوایی موزه خیلی به ما کمک کرد و اگر ایشان نبودند شاید انجام این کار 

ممکن نبود؛ خانم گیتی فر شفائی که تهیه کننده باسابقه برنامه های کودک 

از جمله خالق »گنجشکک اشی مشی« هستند. ایشان در کنار مجموعه ما 

شبانه روز کمک کردند تا عروسک ها را دوباره احیاء کردیم. اکنون بیش از 

یکصد عروســک داریم که همه شناســنامه دارند و برای بهره برداری آماده اند.

میرچی در پایان گفت وگو با تأکید بر اینکه بازدید از شــهرک غزالی فعلًا 

برای عموم امکان پذیر نیســت و ورود به شــهرک و بازدید از موزه عروسکی 

پس از ســاخت  و سازهای پروژه های در حال ساخت و مســاعد شدن شرایط، 

ممکن خواهد شد، خاطرنشان کرد: تلاشمان این است که از موزه عروسکی 

به صورت گروهی بازدید شود تا بازدیدکنندگان اطلاعات وسیع و کافی از 

پیشینه عروسک ها به دست بیاورند.

عروسک های خاطره ساز دور هم جمع شدند

ماجرای لغو کنسرت خسروی در جنوب چیست؟

پرونده ای برای سیروان
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان معتقد است با تمام 

ســختی ها شرایط را فراهم کرده تا کنسرت سیروان خسروی برگزار 

شود، اما از شب دوم به بعد نتوانسته این شرایط را فراهم کند. به 

گزارش ایسنا، روز ۲۹ تیرماه تصاویر و ویدیوهایی در فضای مجازی 

منتشر شد که از اختلال در برگزاری کنسرت سیروان خسروی در 

اهواز خبر می داد. مجوز اجرای کنسرت، از سوی ارشــاد خوزستان صادر 

شده بود، پس اولین کنسرت پس از رایزنی ها به روی صحنه رفت اما 

در ادامه ســیروان خسروی پُستی در حساب رسمی خود در اینستاگرام 

منتشر کرد که خبر از لغو دو اجرای شب های ۳0 و ۳1 تیر می داد.

علت این ماجرا چه بود؟

خسروی ابتدا از تلاش هایی نوشت که برای برگزاری کنسرت روز 

۲۹ تیــر شــده بــود: » )چهارشــنبه( حدود ســاعت 16 اطــلاع دادنــد که 

باید 6 سانس کنسرت اهواز را کنسل کنم و از من درخواست اعلام 

این موضوع را داشتند. با توجه به اینکه تیم ۲۲ نفره ما از شب قبل 

کنسرت مشغول آماده سازی )سازه، اســتیج، نور، صدا، LED و …( بود 

و از اون طــرف 5000 مخاطب از یک هفته پیش بلیت های کنسرت 

را خریداری کرده بودند و برای حضور در این اجرا لحظه شماری 

می کردند و از آنجا که دلیل قانونی بــرای لغو این 

کنسرت وجود نداشت زیر بار کنســل کردن 

کنسرت نرفتم و اعلام کردم که کنسل 

شــدن کنسرت باید فقط با نامه کتبی 

و از طریق نهاد قانونی اعلام شــود. برای 

من مهمترین نکتــه، اجرا برای مردمی 

بود که پنج سال برای دیدن این کنسرت صبر کرده بودند. از یک 

ساعت قبل از اجرا و در گرمای 4۸ درجه اهواز، افرادی که مشخص 

نبود از چه ارگانی هستند از ورود مردم به سالن جلوگیری کردند که 

البته با پیگیری ها و تلاش تیم برگزاری، در نهایت مردم با یک ساعت 

تأخیر موفق به حضور در سالن شدند.« این خواننده موسیقی پاپ در 

ادامه مطلبش، خبر از لغو دو اجرای ۳0 و ۳1 تیر داد و تصویری را 

منتشر کرد که نشــان می داد، روز پنجشنبه مدیر کل ارشاد خوزستان 

در نامه ای خطاب به انجمن موســیقی خوزستان، لغو مابقی روزهای 

کنسرت را ابلاغ کرده اســت. در تماسی که با دفتر موسیقی وزارت 

فرهنگ و ارشاد تهران گرفته شد، علت را جویا شدیم و این پرسش 

را مطرح کردیم که آیا آن ها نظارتی بر صدور مجوزهای شهرستان ها 

هم دارند یا خیر؟ که در پاســخ توضیح دادند، صدور مجوز برگزاری 

کنسرت در اســتان های مختلف کشور، صرفاً از طریق دفتر ارشاد 

شهرستان ها صورت می گیرد.

ماجرا به روایت مدیر کل ارشاد خوزستان

بر این اساس، در تماسی با حجت الاســلام کلاه کج ـ مدیر کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی استان خوزستان ـ علت را جویا شدیم. حجت الاسلام 

کلاه کج در گفت وگویی، ماجرای لغو کنسرت ها را این گونه شرح داد: 

»مجوز این کنسرت ها کاملاً قانونی بوده و ارشــاد هم از مجوز خود 

حمایت کرده و محکم هم پای مجوز خود ایســتاده و با هر مشکلی که 

بوده این کنسرت شــب اول به روی صحنه رفته اســت. ولی با مصوبه 

شورای تأمین شهرستان اهواز که ارشاد هم عضو آن شورا نیست، 

کنسرت ها لغو شده است. این شــورا بالا دستی است و مصوبات آن برای 

همه دستگاه ها و سازمان ها لازم الاجرا است. مدیر کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان خوزستان با ابراز ناراحتی از شرایط پیش آمده، در این 

زمینه تصریح کرد: ما از این شرایط پیش آمده ناراحتیم چون مجوز 

داده بودیم، بلیت فروشــی شده بود و لغو کنسرت موجبات دلخوری 

مردم را فراهم کرد؛ ولی این امر در ید و اختیارات مــا نبــود و دلیل 

لغو برگزاری را نمی دانیم. امیدواریم دیگر از این اتفاقات در اهواز رخ 

ندهد. از او سؤال کردیم که ارشاد اهواز این مسئله را پیگیری نکرده 

اســت؟ گفت: قطعاً پیگیری کرده ایم و نامه می زنیم ولی چــون نامه ها 

محرمانه است امکان انتشار ندارد. او در پاسخ به این سؤال که فرایند 

صدور مجوز چگونه صورت می گیرد؟ مگر مشورت نمی شــود؟ که پاسخ 

داد: فراتر از مشورت؛ ما استعلام می گیریم و فرایند مجوز یک فرایند 

کاملاً قانونی اســت و از دستگاه های مختلف استعلام می شــود و آن ها 

هم پاســخ می دهند و بعد مجوز صادر می شــود. پس در فرایند صدور 

مجوز کنسرت هیچ مشکلی وجود نداشته است.

ماجرا به روایت سرپرست فرمانداری اهواز

در ادامه پیگیری های ماجرای لغو کنسرت سیروان خسروی در اهواز، 

سراغ مســعود فلاحی، سرپرست فرمانداری اهواز هم رفتیم که این 

مقام مســئول چنین پاسخ داد: دیروز ترافیک سنگینی رو به روی 

سینمای هلال اهواز ایجاد شده بود که این امر موجب شد راهور اهواز 

به ما نامه بزند که این محل برای اجرای کنسرت مناســب نیست. مورد 

دوم هم بحث عدم رعایت پروتکل های بهداشتی بود که مرکز بهداشت 

هم به ما نامه زد که در این مراسم رعایت پروتکل های بهداشتی 

صورت نگرفته است، فعلاً این مراسم در این مکان لغو شود؛ نه اینکه 

کلاً برگزاری کنسرت در اهواز تا اطلاع ثانوی ممنوع شــود. ولی اگر 

ارشــاد تصمیم بگیرد که این مراسم در مکان مناسب تر و با رعایت 

پروتکل های بهداشتی اجرا شود، بر اساس مجوزهای قانونی مشکلی 

ندارد. از سرپرست فرمانداری اهواز سؤال کردیم که مگر پیش از 

برگزاری این کنسرت ها ساز و کار برگزاری مشخص نمی شود؟ 

که پاســخ داد: بله، این چهارچوب ها تعیین شده بود و آن ها 

تقریباً از دو هفته پیش شروع به بلیت فروشی کرده بودند 

ولی اکنون تعداد مبتلایان و از دســت رفتگان کرونا زیاد 

شده که این مسئله باعث ایجاد مشکل شــده است.

فلاحی درباره تأثیر احتمالی اعتراض هایی که به 

برگزاری این کنسرت صورت گرفته بود هم تأکید 

کرد: اعتراض  هایی که صورت گرفت تأثیری در این 

تصمیم گیری نداشت.

لغو کنسرت های یک خواننــده دیگر در 

اهواز

صحبت های سرپرست فرمانداری اهواز 

درباره نامناسب بودن ســینمای هلال 

اهواز برای برگزاری کنسرت ســیروان 

خسروی در حالی مطرح می شود که 

اخیراً از سوی مؤسسه فرهنگی لیما 

خبر لغو کنسرت ســهراب پاکزاد، 

دیگر خواننده پاپ که قرار بود در 

روزهای 1، ۲ و ۳ مرداد در شهر 

اهواز و در همین ســالن برگزار شود 

هم منتشر شد.

سیروس الوند: 

ددددد ددددد دد دد ددددد
ســیروس الوند باور دارد فیلم ها باید این خاصیت را داشــته که سندی از 

زمانه تولیدشان باشند. به گزارش ایرنا، سیروس الوند در توضیح ماهیت آثار 

سینمایی بیان کرد: »مضمون مورد نیاز یک فیلم سینمایی آن چیزی است 

که در جامعه می گذرد؛ بر این اساس فیلم باید سندی از زمانه خودش باشد. 

دوســتان مطبوعاتی می گفتند که فیلم سینمایی یک بار برای همیشه )سیروس 

الوند 1۳۷0( ســندی از اوایل دهه ۷0 تهران است.« او با اشاره به محتوای 

فیلم سینمایی یک بار برای همیشه ادامه داد: »آن موج مسافرت ها به ژاپن. 

وضعیت بسیاری از جنگ زدگان که عده ای اسکان و سرپرستی داشتند اما 

برخی نداشــتند و گیر آدمی افتاده بودند که صرفاً منافع خودش را می دید و 

چون کســی و کار نداشــت به او زور می گفتند و این دختر )زهرا با بازی فاطمه 

معتمدآریا( که به تنهایی پای آرمان هایش ایســتاده بود و اینجا بحث ماندن و 

رفتن مطرح بود و این دغدغه و مضمون بعدها بسیار تکرار شد؛ چنان که در 

فیلم جدایی نادر از سیمین )اصغر فرهادی 1۳۸۹( هم بود که تم ماندن و رفتن 

داشــت؛ موضوعی که در یک بار برای همیشه بود که مرد می خواست برود اما 

دختر می خواست بماند و حتی برود و شهرش آبادان را بسازد.« نویسنده و 

کارگردان فیلم سینمایی فریاد زیر آب )1۳56( گفت: »فیلم ها باید این خاصیت 

را داشته باشند که سندی از زمانه تولیدشان باشند. این که سال ها بعد بدانیم 

که در دهه ۹0 در این مملکت چه می گذشــته اســت، یا در دهه ۸0 چه می 

گذشت و...« الوند گفت: »جزئیات کوچکی چون شکل خرید نان، نشانه ای از 

زمان می شود. مثلاً در دهه ۷0 نشان می دادیم که در خانه ای یک نفر با دیپلم 

شاغل است و حتی یک نفر بدون دیپلم هم شاغل است اما 

نمی توانستیم این را نشان دهیم که یک نفر با لیسانس بیکار است چرا که نبود 

اما امروز هســت و تمام این ها نشانه های سینما هستند.«نویسنده و کارگردان 

فیلم ســینمایی دســت های آلوده )1۳۷۸( با اشاره به اهمیت پرداخن به نکات 

ریز در تولید یک فیلم، بیان کرد: »جزئیات در ســینما بسیار اهمیت دارد یعنی 

کنــار هــم قرار گرفتن چیزهای کوچک؛ چیزهای کوچکی که در کنار هم یک 

تصویر و روایت بزرگ را می سازند.«وی افزود: »از همین منظر سینما در درجه 

اول یعنی اجرا و این که شما چه چیزی را می گویید مرحله بعد است. این که 

چگونه می گویید مهم است.«این کارگردان پیشکسوت با اشاره به خلاقیت یک 

فیلم ســاز در تولید اثر اضافه کرد: »آنچه حافظ گفته است را بسیاری از شعرای 

قرن هفتم و هشتم هجری قمری گفته اند ولی حافظ به شکلی گفته است که 

وقتی هنوز می خوانیم و به نظرمان تازه می آید و ســینما هم همین است.« الوند 

یادآور شد: »وقتی قرار اســت یک ملاقات، یک خداحافظی، یک اعتراض و یک 

تفاهم را به تصویر بکشیم جزئیات در این تصویر بسیار مهم است؛ البته بخشی 

هم نگاه فیلم ساز است که در واقعیت دست می برد؛ در حقیقت سانسور از خود 

فیلم ســاز شروع می شود که چیزهایی را نشان می دهد و چیزهایی که نشان 

نمی دهد.« نویســنده و کارگردان فیلم سینمایی فریاد زیر آب )1۳56( تأکید 

کرد: »این هم شکلی از ممیزی است وقتی که فیلم ساز فکر می کند که حق 

نبوده اســت که آن ها را نشــان دهد، ممکن است ممیز هم چنین فکری کند 

اما تفاوت در این است که تصمیم فیلم ساز مصلحت فیلم را توجیه می کند و 

تصمیم ممیزی مصلحت اجتماعی را.« وی افزود: »البته که خود این موضوع 

گنگ است چرا که شما می توانید هرچیزی را به عنوان مصالح اجتماعی بکوبید. 

مثلاً مصلحت این جامعه این است که این تابلو اینجا نباشد. چطور است که 

مصلحت جامعه را این همه فیلم ساز نمی شناسند؟ در حالی که ما )ممیزی( 

می شناسیم؟« الوند با اشاره به ارتباط مسئولان با سینماگران پس از انقلاب 

گفت: »بعد انقلاب دوستان سینماگر در بسیاری از موراد رابطه نزدیکی با 

مســئولان داشته اند از زمان سیف الله داد روابط ما نزدیک بوده است.«کارگردان 

فیلم ســینمایی »زن دوم« گفت: »اساساً قبل از انقلاب ما خیلی به وزارت 

فرهنگ و هنر نمی رفتیم و بســیاری از مسئولان را نمی شناختیم و در موارد 

خاص که فیلم گرفتاری داشــت تهیه کننده می رفت و با آن ها دیدار می کرد. 

بعد از انقلاب رابطه فیلم سازان و مسئولان از همان دهه 60 بسیار زیاد بود و از 

نجفی، بهشتی، انوار تا امروز این ارتباطات به ما خیلی چیزها را فهمانده است 

و نیازی نیست که به من مصالح اجتماعی گوشزد شود. ما از ممیزی لطمه 

می خوریم.« او گفت: »ممیزی همیشه از سوی سیاست نیست بلکه در بسیاری 

از موارد از سوی اقتصاد هم هست.« الوند تأکید کرد: »گاهی اوقات سرمایه گذار 

در تولید فیلم اعمال ممیزی می کند یعنی چون در کار پــول می گذارد می خواهد 

چیزها آن گونه که می گوید باشــد و این هم جنســی از ممیزی است. به این نگاه 

نمی کنیم که این اعمال سلیقه سرمایه گذار ممیزی است و می گوییم او حق 

دارد نظر بدهد در صورتی که چه حقی دارد؟« نویسنده و کارگردان فیلم 

سینمایی دست های آلوده )1۳۷۸( گفت: »وقتی سرمایه گذار تو را به عنوان 

خالق اثر انتخاب کرده است، باید انتخاب ها و تصمیمات تو را قبول داشته باشد 

ضمن این که پیشــتر هم در مورد شکل کار توافقاتی صورت گرفته است. بر این 

اساس ما در این مورد هم در بسیاری موارد لطمه خورده ایم.«


